
Entrevista a Kim:  
«Faig humor, sense haver -me  

plantejat mai ser humorista.»  

 

Joaquim Aubert Puigarnau (Barcelona, 1941), 

«Kim», és un dels grans artistes del món de la 

il·lustració i del còmic al nostre país. És un home 

atractiu, agradable i amb talent , que no sembla 

que doni gaire importància als seus grans èxits 

professionals. És un autor de llarg recorregut  

que ha aconseguit connectar amb diverses  

generacions de lectors i ha pogut veure  

publicada la seva obra en altres idiomes. El nom 

de Kim ja és una llegenda vivent, és l'únic 

col·laborador que ha dibuixat setmanalment en 

tots els més de dos mil tres -cents números  

publicats fins ara dôEl Jueves. Des del 1977     

també manté la seva sèrie Martínez el Facha, on 

segueix dibuixant una sàtira esmolada sobre el 

moviment social i polític que representa la       

ultradreta.  
 
 

L'autor continua com a creador de vinyetes 

d'humor  i ja al segle xxi ha incorporat una  

segona faceta professional, com a dibuixant de 

novel·les gràfiques . En la seva llarga carrera ha 

obtingut guardons tan importants com el Gran 

Premi del Saló del Còmic de Barcelona, el Premi 

Nacional de Còmic (Generalitat de Catalunya) ƛ 

el Premi Nacional del Còmic (Ministeri de        

Cultura d'Espanya).  

Por Jordi Riera Pujal  
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ENTREVISTA 

±ƛōǊŀŎƛƻƴŜǎΣ ƴǵƳŜǊƻ муΣ κоκмфтс  



tƻǊ CŀǾƻǊΣ ƴǵƳŜǊƻ монΣ млκмκмфтт  

 

En aquesta entrevista realitzada a Kim per       

Humoristan, també es recullen algunes de les 

preguntes que li van fer Guille i Joan Ferrús 

(director i sotsdirector d' El Jueves), en una        

xerrada en línia que es va celebrar en exclusiva 

per als subscriptors de la revista.  

 

Entrevista  

Com van ser els teus inicis en el món del dibuix i 

de la pintura?   

Vaig estudiar Belles Arts,  tot i que no vaig      

acabar la carrera. Lõoli era una t¯cnica que    

dominava. Amb un amic vaig treballar fent    

quadres per a botigues de mobles. Ens             

demanaven temes de cacera anglesa, de      

cavalls... Els quadres eren allargats i els regalaven 

quan els compraven tot un menjador. Teníem 

molta feina i ens fèiem una pintura amb dues 

hores. Ens pagaven mil pessetes (6 ϵ). Treballava 

quan volia. En una setmana podíem arribar a 

guanyar 6.000 pessetes (36 ϵ), que llavors eren 

molts diners. Podíem anar amb tren i passar el 

cap de setmana a París sense problemes.  

Alguns amics quan veien que fèiem aquells   

quadres horrorosos ens deien que era com    

prostituir -se. Els donava la raó, però gràcies a les 

pintures ens podíem regalar una bona vida. Va 

coincidir que quan els gustos van evolucionar i 

els quadres no interessaven, em van trucar per 

col·laborar a Vibraciones . 
 

Va ser lõinici de la teva carrera com a               

historietista?  

Sí, vaig començar a la revista Vibraciones , hi   

feia una historieta molt treballada. Era dõestil   

underground. Coneixia aquell tipus de dibuix   

perquè tenia un germà que estudiava Medicina 

als Estats Units i mõenviava unes publicacions  

dõaquest estil que aqu² encara no havia vist    

ningú. Vaig conèixer les històries de Robert 

Crump i dõaltres gr¨cies a ell. La difer¯ncia amb 

el que es feia aquí era que eren tebeos pensats 

per a gent gran. Em van encantar aquells        

dibuixos molt detallats, fets amb ploma, amb 

moltes ratlletes.  

Com vas entrar a dibuixar per a la revista?  

Tot va començar perquè tenia un amic que era 

el que feia la compaginació de Vibraciones, i   
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em va preguntar si mõatreviria a fer un c¸mic per 

a adults sobre música. Era una revista molt ben 

editada, amb bon paper i amb pàgines en color, 

que no era usual a lõ¯poca. Em va agradar la 

idea, però jo no he sigut mai gaire de música i li 

vaig dir que alg¼ mõhauria de fer els guions. Vaig 

parlar del tema amb lõëngel Casas, que era el 

director de la capçalera; devia ser després de la 

mort de Franco i va ser qui em va fer el primer 

guió.  Vaig acabar  fent una historieta cada mes.  

En aquella època es va produir un boom de   

revistes i de moltes em trucaven. Publicacions 

com Mata Ratos , Por Favor , Muchas Gracias , 

Rambla ... els interessava el que feia perquè era 

un tipus de dibuix diferent. Per a El Papus no hi 

vaig treballar mai. Em vaig trobar fent humor, 

sense haver -me plantejat mai ser humorista.  

Com vas començar a col·laborar a El Jueves? 

En Tom i en Romeu havien estat al Mata Ratos , i 

em van contactar perquè entrés a El Jueves. Era 

una revista molt senzilla, quasi feta amb paper 

de diari. Vaig dir que s². Meõn vaig anar de      

vacances uns dies i quan vaig tornar em van dir 

que els an®s a veure, que mõhavia tocat un    

personatge molt bo per fer -ne una s¯rie. Sõhavien 

repartit tot de personatges tipus Bruguera (el ca-

pellà, el progre, el mestre, el polític...), i a mi em 

va tocar el fatxa, que ningú havia volgut. Era 

una època en què els fatxes eren importants, 

encara que potser no tant com ara.  

Eren bons temps per als professionals del llapis?  

A totes les revistes tenien il·lustracions. Quan va 

sortir Playboy  aquí, o Penthouse (0), que eren    

publicacions eròtiques, feien servir un paper molt 

bo, els dibuixos eren molt treballats i  pagaven 

molt bé. Van ser uns anys que hi havia molta   

feina i et guanyaves la vida de meravella. Les 

revistes es venien b® i nõhi havia molta varietat. 

Després la majoria van anar desapareixent.  

A la premsa diària també hi havia molta         

presència de dibuixos?  

Tots els diaris tenien lõacudit de cada dia, alguns 

dos, i a més posaven il·lustracions als articles.  
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